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 3a DECLINACIÓ. 

Temes en vocal.

 TEMES EN VOCAL (ι, υ). 

-Nominatiu singular sigmàtic i l'acusatiu singular en -ν.

-Els substantius de tema en ι són masculins o femenins; els de tema en υ poden presentar qualsevol dels
tres gèneres. 

-Hi ha temes que tenen una arrel invariable i d'altres variable a partir del genitiu singular ι-/ει-, υ-/ευ-.
Per aquests substantius cal tenir en compte que la -ι-, -υ- intervocàliques desapareixen i les vocals que
queden en contacte es contreuen.

ε + α > η ε + ε > ει ε + ο/ω > εω 

ARREL INVARIABLE ARREL VARIABLE O DOBLE ARREL

masc/fem/neutre masc/fem neutre

ο ς, ο όςἶ ἰ  ( )ἡ χθύς, ύος ( )ἰ ἡ πόλις, πόλεως ( ) ἡ

πολι-/πολει-
στυ, στεως (τό)ἄ ἄ

στυ-/ στευ-ἀ ἀ

SG

N ο ςἶ χθύςἰ πόλις στυἄ

V - χθύἰ πόλι στυἄ

A ο νἶ χθύνἰ πόλιν στυἄ

G ο όςἰ χθύοςἰ πόλεως <*πόλε(ι)ος στεως <* στε(υ)οςἄ ἄ

D ο ίἰ χθύιἰ πόλει <*πόλε(ι)ι στει <* στε(υ)ιἄ ἄ

PL

N ο εςἶ χθύεςἰ πόλεις <*πόλε(ι)ες στη <* στε(υ)αἄ ἄ

V - χθύεςἰ πόλεις <*πόλε(ι)ες στη <* στε(υ)αἄ ἄ

A ο ςἶ χθύαςἰ πόλεις < assimilació al N. στη <* στε(υ)αἄ ἄ

G ο νἰῶ χθύωνἰ πόλεων <*πόλε(ι)ων στεων <* στε(υ)ωνἄ ἄ

D ο σι (ν)ἰ χθύσι (ν)ἰ πόλεσι (ν) <*πόλε(ι)σι στεσι (ν) <* στε(υ)σιἄ ἄ

 TEMES EN DIFTONG. 

-Substantius masculins o femenins.

-Fan el nominatiu singular sigmàtic; l'acusatiu singular dels temes en αυ-, ου- es forma amb -ν i el plural
amb -ς.

-La -υ- intervocàlica desapareix.

-Els temes en ευ- contreuen només el nominatiu i vocatiu pl a -ει. A més allarguen la desinència de
genitiu singular a -ως.
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-ευ -αυ -ου

βασιλεύς, έως ( )ὁ
βασιλευ-

γρα ς, γραός ( )ῦ ἡ

γραυ-
βο ς, βοός ( )ῦ ὁ

βου-

SG

N βασιλεύς γρα ςῦ βο ςῦ

V βασιλεῦ γραῦ βοῦ

A βασιλέα <*βασιλε(υ)α γρα νῦ βο νῦ

G βασιλέως <*βασιλε(υ)ος γραός <*γρα(υ)ος βοός <*βο(υ)ος

D βασιλε  <*βασιλε(υ)ιῖ γραί<*γρα(υ)ι βο  <*βο(υ)ιῖ

PL

N βασιλε ς <*βασιλε(υ)εςῖ γρ ες <*γρα(υ)εςᾶ βόες <*βο(υ)ες

V βασιλε ς <*βασιλε(υ)εςῖ γρ ες <*γρα(υ)εςᾶ βόες <*βο(υ)ες

A βασιλέας <*βασιλε(υ)ας γρα ς ῦ βο ς ῦ

G βασιλέων <*βασιλε(υ)ον γρα ν <*γρα(υ)ωνῶ βο ν <*βο(υ)ωνῶ

D βασιλε σι (ν) ῦ γραυσί (ν) βουσί (ν) 

 IRREGULARS. 

Es tracta de substantius que declinen sobre arrels diferents.

-Ζεύς Ζεῦ Δία Διός Διί

-  γυνή ἡ (dona)

γυνή γύναι γυνα καῖ γυναικός γυναικί

γυνα κεςῖ γυνα κεςῖ γυνα καςῖ γυναικ νῶ γυναιξί

-  να ς ἡ ῦ (nau)

να ςῦ ναῦ να νῦ νεώς νηί

ν εςῆ ν εςῆ να ςῦ νε νῶ ναυσί

-  χείρ, χειρός ἡ (mà)

datiu plural χερσί; la resta de casos es formen de manera regular amb l'arrel χειρ-.

-Altres:

 κύων, κυνόςὁ τὸ γάλα, γάλακτος τὸ δόρυ, δόρατος τὸ δωρ, δατοςὕ ὕ

τὸ ο ς, τόςὖ ὠ τὸ φ ς, φωτόςῶ τὸ παρ, πατοςἧ ἧ

Molts dels substantius irregulars són neutres que afegeixen una tau -τ- a l’arrel i, així, declinen com a
temes en consonant dental a partir del genitiu singular.
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